
حدیث دشت عشق

اقتصادی

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
چهار شنبه ۶ بهمن ۱۴۰۰
۲۳ جمادی الثانی ۱۴۴۳ - شماره ۲۲۹۵۰

برگ سبز نیسان وانت زامیاد 
انتظامــی  مــدل 96 شــماره 
 89 ایــران   -68 ج   875
Z24746405Z شماره موتور
ســی شا ه  ر شــما  و 
NAZPL140BH0480731 به 
نــام علی نصرالهی مفقود و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.
بوئین زهرا

برگ سبز پراید SE 131 مدل 
1394 بــه شــماره انتظامــی 
51 ط 891- ایــران 88 بــه 
 5432891 موتــور   شــماره 
ســی شا ه  ر شــما  بــه 
 NAS411100  F3435342
به نام علی قادری کنزق مفقود 
گردیده از درجه اعتبار ساقط 

است.

چون آقای علی بختیاری مالک خودرو 
سواری پژو 405 مدل 1393 به رنگ 
خاکستری متالیک به شماره انتظامی 
381 ق 68 ایران 18 و شماره موتور 
124K0542519 و شــماره شاسی 
NAAM11CA1ER949681 بــه علت 
فقــدان ســند کمپانی و شناســنامه 
مالکیــت خــودرو تقاضای رونوشــت 
المثنی ســند مذکور را نموده است. 
لــذا چنانچه هر کس ادعایی در مورد 
خودروی مذکور دارد ظرف ده روز به 
دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت 
ایــران خــودرو واقع در پیکان شــهر 
ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی 
است پس از انقضای مهلت مزبور طبق 

ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

بــرگ ســبز 207 دنــده ای مشــکی 
بشماره پلاک 37 د 164- ایران 98 
بشماره شاسی MJ532781 مفقود و 

فاقد اعتبار است.

برگ سبز 207 دنده ای پاناروما بشماره 
پلاک 36 ص 245- ایران 31 بشماره 
شاسی 427236 مفقود و فاقد اعتبار 

است.

گمشده 
پیدا شده

ادامه از صفحه 6

قیمت بازارنوع سکه
12/327/000سکه تمام طرح جدید
12/151/000سکه تمام طرح قدیم

6/800/000نیم سکه
3/800/000ربع سکه

2/247/500گرمی
1/240/200هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
27/875دلار
31/661یورو
37/841پوند

2/060لیر ترکیه
7/642درهم امارات

19/1دینار عراق

عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات آبخیزداری 
از برداشت علوفه دامی به مقدار سه و هشت 
دهم تن در هکتار حتی در شرایط خشکسالی 

شدید کویرخبرداد.
جــلال برخورداری در گفت و گــو با خبرگزاری 
تسنیم درباره مزایای آبخیزداری تصریح کرد: در سال 
آبی گذشته که از کم بارش ترین سال ها در استان یزد 
و کشور بود، اندازه گیری های تولید علوفه نشان داد 
که به طور متوســط سه و هشت دهم تن در هکتار 
علوفه خشک خارشتر در شرایط خشکسالی شدید 

قابل استحصال است.
او افزود: در سال اول اجرای طرح تولید اقتصادی 
علوفه دامی با آبیاری سیلابی )آبخوانداری(، با توجه 
به سیل گیری مناسب، تا هشت تن در هکتار علوفه 

خشک خارشتر برداشت شد. 
عضو هیئت علمی مرکــز تحقیقات آبخیزداری 

تصریح کرد: یکی از راهکارهای جهش تولید علوفه 
دامی، بازطراحی ســایت های متعــدد آبخوانداری 
و پخش ســیلاب در کشــور برای تولید محصولات 

کشاورزی مثل علوفه دامی است.
برخورداری افــزود: در این طرح با فراهم کردن 
شرایط استقرار خارشتر که بذور آن توسط سیلاب به 
عرصه پخش سیلاب وارد شده است در زمان ترسالی 
پنج تا هشــت تن در هکتار و در خشکسالی ها بیش 
 از ســه تن در هکتار علوفه خشک می توان برداشت

 نمود.
 افزایش تولید کشاورزی با زراعت سیلابی

استادیار پژوهشی بخش تحقیقات، حفاظت خاک 
و آبخیزداری و پژوهشــگر مرکز تحقیقات و آموزش 
کشاورزی و منابع طبیعی استان یزد ادامه داد: بیش 
از 10 هزار هکتار عرصه پخش ســیلاب اجرا شده 
در سطح استان یزد وجود دارد. ایستگاه های پخش 

سیلاب استان یزد با اهداف مختلفی از جمله کنترل 
سیل و رسوب، تغذیه سفره های آب زیرزمینی ایجاد 
شده است و در زمان حاضر نیز افزایش تولید علوفه 
مراتع در دســت انجام است که نتایج خیلی خوبی 

داشته است.
برخورداری افزود: اگر سازمان جنگل ها و مراتع و 
آبخیزداری کشور به عنوان متولی توسعه آبخوانداری 
هزینه ای جهت بازطراحی ســایتهای پخش سیلاب 
موجــود که معمولاً با روند تجمع رســوبات کارایی 
تغذیه ای آنها به شــدت کاهش یافته اســت تبدیل 
به عرصه های زراعت ســیلابی علوفــه اقتصادی از 
گونه های بومی شود، مسلماً کشاورزان محلی استقبال 
خوبی جهت مشارکت در هزینه ها و مدیریت آنها و 

بهره مندی از علوفه تولیدی خواهند داشت. 
او تاکید کرد: وقتی این ایده در شــرایط بسیار 
خشــک و بیابانی یزد و در ایســتگاه پخش سیلاب 

میانکوه مهریز در حال عملی شــدن اســت مسلماً 
در ســایر مناطق کشور که از اقلیم بهتری برخوردار 

هستند می تواند عملکرد بهتری هم داشته باشد.
عضو هیئت علمی مرکــز تحقیقات آبخیزداری 
تصریح کرد: عرصه های زراعت ســیلابی نه مزرعه 
کشاورزی هستند که بهره بردار حق هرگونه دستکاری 
داشــته باشد و نه جزو مراتع است که قوانین شدید 

بر آن حاکم باشد.
برخورداری افزود: اگر حتی نیمی از عرصه های 
پخش سیلاب موجود در استان یعنی پنج هزار هکتار 
را جهت زراعت سیلابی بازطراحی کنیم و حداقل سه 
تن در هکتار برداشــت علوفه صورت گیرد، می توان 
امیدوار بود که 15هزار تن در سال علوفه اقتصادی 
بدون اســتفاده از آب آبیاری و زمین کشاورزی در 
اقلیم خشــک و بیابانی استحصال شود و این نمونه 

در بسیاری از نقاط کشور قابل اجرا است.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت مدعی 
شد با اجرای طرح درج قیمت تولید کننده روی 
کالا ، قیمت برخی کالاها بیــن 50 تا 70 درصد 

کاهش یافته است.
بــه گــزارش خبرگــزاری فارس، محمــد صادق 
مفتح دیروز در حاشــیه مراسم ساماندهی آگهی های 
الکترونیکی خودرو در مــورد درج قیمت تولید کننده 
بــر روی کالا، بیان کرد: برای جلوگیــری از هر گونه 
سوءاســتفاده یک معیار در اختیار مصرف کننده قرار 
گرفته است که اگر قیمت مصرف کننده در مورد کالاهای 
پرمصرف بیشتر از 20 مصرف بود آن قیمت گران فروشی 
خواهد بود و در کالاهای سرمایه ای و کند گردش اگر 
بیشتر از 30 درصد بود، گران فروشی اتفاق افتاده است.
وی افــزود: بنابراین کشــف گران فروشــی برای 
مصرف کننده نهایی بســیار آسان شده است مضاف بر 
اینکه براســاس بازخوردی که از بازار داریم، رقابت در 

لایه های توزیع و فروش به شدت زیاد شده است.
قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی بیان داشت: 
بــا اجرای طرح درج قیمــت تولید کننده بر روی کالا، 
مصرف کنندگان می توانند با محاسبه سود متعارف کالا 
را خریداری کنند و اگر فروشــنده کالا را به آنها گران 

عرضه کرد به راحتی می توانند آن را خریداری نکنند و 
از واحد صنفی دیگری کالای مورد نیاز خود را خریداری 
کنند. این بالاترین ضمانت اجرایی این کار است و دیگر 
نیازی به تعزیرات و کشف جرم نیست و رقابت به صورت 
خودبه خود در لایه های توزیع و فروش ایجاد می شود.

مفتح اظهار داشت: از زمان اجرای طرح درج قیمت 
تولید کننده بر روی کالا قیمت برخی کالاهای کاهش 
 یافته اســت، بــه عنوان مثال قیمــت برخی کالاها تا 
50 درصــد کاهش یافته اســت، به عنــوان مثال آب 
معدنی از جمله کالاهایی اســت که قیمت آن کاهش 
قابل توجهی یافته اســت. وی با تاکید بر اینکه قیمت 
لــوازم یدکی خودرو با اجــرای این طرح تا 70 درصد 
کاهش یافته اســت، گفت: قیمت لنت، کیســه هوا و 
فیلتر روغن با اجرای این طرح تا 70 درصد کاهش یافته 
است. قائم مقام وزیر صمت با بیان اینکه یک ناعدالتی 
ســاختاری با درج قیمت مصرف کننده روی کالا اتفاق 
افتاده بود و درج قیمت مصرف کننده روی کالا در ذات 
خود دارای ناعدالتی بود، اظهار داشــت: با درج قیمت 
تولید کننــده روی کالا، کالا با قیمــت عادلانه تری به 

مصرف کننده می رسد.
مفتح در مورد درج قیمت تولید کننده بر روی لوازم 

خانگی بیان داشــت: قیمت تولید کننده درب کارخانه 
روی محصول نصب می شــود و قیمــت عرضه نیز در 
محل فروش با در نظر گرفتن سود مشخص در معرض 
دید خریداری نهایی قرار می گیرد. وی درباره افزایش 
قیمت لوازم خانگی بیان داشت: مجوزی برای افزایش 
قیمت لوازم خانگی صادر نشــده اســت و اگر افزایش 
قیمتی صورت گرفته باشد طبیعتا با آن برخورد می شود.

گفتنی است قائم مقام وزیر صمت در حالی می گوید 
طرح درج قیمت تولیدکننده موفق بوده که در جلسه 
169 کارگروه تنظیم بازار درخصوص روند اجرای طرح 
درج قیمت تامین کننده )تولیدکننــده و واردکننده( 
بــر روی کالا با توجه به مشــکلات ایجاد شــده برای 
تولیدکنندگان و عمده فروشــان، مقرر شــد به منظور 
اهتمام بیشتر در نحوه صحیح اجرای طرح با محوریت 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و 
همکاری معاونت های تخصصی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و ســتاد تسهیل و رفع موانع تولید، بررسی و 

بازبینی لازم به عمل آید.
فهرست مواد غذایی مشمول

از سوی دیگر، رئیس  سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان با ارسال نامه ای به انجمن های مختلف 

تولیدی، ضوابط و لیست مواد غذایی مشمول درج قیمت 
تولید کننده را اعلام کرد.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، در نامه عباس تابش 
آمده اســت: در راستای ایجاد شفافیت در نظام توزیع، 
ایجاد رقابت در بازار، تعدیل و واقعی نمودن قیمت ها و 
اصلاح نظام توزیع کالا و با عنایت به زمان بندی اجرای 
پروژه، به منظور اجرای مرحله چهارم پروژه شفاف  سازی 
قیمت از طریق درج قیمت تولیدکننده مقتضی است 
مقرر فرمایید کلیه واحدهای تولیدکننده و وارد کننده 
انواع حبوبات، ادویه جات، غلات، چای، دمنوش، قهوه، 
آجیل و خشکبار به صورت بسته بندی شده، فرآورده های 
پروتئینی، انواع غذاهای آماده و نیمه آماده، انواع کیک، 
کلوچه، بیسکویت، چیپس، پفک و موارد مشابه، لوازم 
خانگی صوتی و تصویری به صورت کامل، لوازم یدکی 
خودرو )51 قلم بر اساس فهرست پیوست( در راستای 
جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی و اجحاف در حق 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نسبت به درج قیمت 
تولیدکننده واردکننــده دربرگیرنده مجموع هزینه ها 
و ســود قانونی واحدهای تولیدی وارداتی با احتساب 
مالیــات بر ارزش افزوده می باشــد از تاریخ 23 بهمن 

1400 اقدام نمایند.

پژوهشگر مرکز پژوهش های مجلس با بیان 
اینکه آهنگ رشد قیمت مسکن در حال کُند 
شدن است، گفت: پیش بینی ما این است که اگر 
تحولات اقتصاد کلان، پیش بینی پذیر و تورم 
کنترل شود با چشم انداز افزایش تولید، قیمت 

مسکن کاهش یابد.
علی فرنام در برنامه گفت و گوی ویژه خبری شبکه 
دو سیما با اشاره به اینکه چشم انداز افزایش اجاره بها، 
آهنگ تصاعدی داشــته اســت، افزود: در مهر سال 
1399، تورم نقطه به نقطه مسکن در مقایسه با مهر 
سال 1398 به 100 درصد رسید و اجاره هم حدود 
35 تا 36 درصد افزایش یافت. وی با بیان اینکه به نظر 
می رسد در قله افزایش قیمت اجاره بها هستیم، ادامه 
داد: این به معنی کاهش نرخ اجاره نیست، اما شیب 
افزایش اجاره بها کُند و نزولی می شــود. برآوردم این 

است که پس از عید، تورم نقطه به نقطه اجاره بهای 
مسکن به کمتر از 40 درصد خواهد رسید.

فرنام گفت: شــاخص P به R که نســبت قیمت 
به اجاره بهای مسکن است و در کشور های مختلف 
 عدد متفاوتی دارد در اوج افزایش قیمت، این عدد از 
30 نیز بیشــتر رفت و اکنون که آهنگ رشد قیمت 
مسکن، کاهشی شــده، اما قیمت اجاره بها در حال 
افزایش اســت این نســبت در حال کوچک شدن و 
حــدود 26 تا 27 اســت. او با اشــاره به اینکه عدد 
تعادلی آن حدود 15 تا 16 است، افزود: این شاخص 
معنادار است و حباب قیمت مسکن را نشان می دهد. 
اگر بتوانیم پس از عید کاهش رشــد اجاره بها را نیز 
 داشــته باشیم هر دو شاخص به عدد معقولی حدود

 22 و 23 می رسد و اگر بلند مدت آن را در دو دهه 
اخیر ببینیم در همین حدود میانگین 20 تا 25 بوده 

و کف آن تا 15 و ســقف آن نیز تا عدد 25 افزایش 
یافته است.

تاثیر مالیات بر خانه های خالی در کنترل قیمت مسکن
در همیــن برنامه یک عضو کمیســیون عمران 
مجلس هم اظهار داشــت : مالیات برخانه های خالی 

سودآوری مسکن را کاهش می دهد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، مجتبی یوسفی در 
پاسخ به این پرسش که گرفتن مالیات از خانه های 
خالی تا چه حد می تواند مؤثر باشد؟ گفت: مالیات ها 
و پایه های جدید مالیاتی در کوتاه مدت کمک می کند 
تا سودآوری را از حوزه مسکن کمتر کنیم. بر اساس 
سرشماری سال 1395، دو تا دو و نیم میلیون واحد 
مسکونی خالی داریم. البته برخی شهرهای جدید را به 
علت نداشتن زیرساخت ها باید از این آمار خارج کنیم.

یوســفی با اشاره به اینکه شنیده ها حاکی از آن 

است که فقط 13 هزار واحد مسکونی خالی شناسایی 
شده است، افزود: امور مالیاتی، سایتی را معرفی کرده 
است تا افراد، واحد مسکونی خود را در آنجا بررسی 
کنند و اگر آن واحد به عنوان واحد خالی، فرض شده 
اســت مشمول مالیات می شــود. او در پاسخ به این 
پرسش که آیا برای این واحد ها برگه تشخیص مالیاتی 
صادر شده است؟ افزود: خیر؛ در مرحله راستی آزمایی 
است. عضو کمیسیون عمران مجلس اضافه کرد: در 
کشــور های دنیا که دسترسی به آب های آزاد دارند 
 معمولاً تا شــعاع 150 کیلومتری از ســاحل حدود 
35 تا 40 درصد جمعیت کشــور در آنجا ســاکن 
می شوند و محور اقتصاد آنها، اقتصاد دریاست، اما در 
حدود 2800 کیلومتر سواحل جنوبی کشورمان که 
 بیشــتر شامل استان های محروم است تنها کمتر از

 9 درصد جمعیت ساکن است!

قائم مقام وزیر صمت مدعی شد

کاهش70درصدیقیمتبرخیکالاهاباطرح»درجقیمتتولیدکننده«

عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات آبخیزداری خبر داد

برداشت۳/۸تنهکتارعلوفهدامیدرشرایطخشکسالیکویر

رئیس اتحادیه آهن و فولاد با بیان اینکه القائات 
منفی مبنی بر افزایش قیمت آهن عاملی شده تا 
بازار با افزایش قیمت روبه رو شود، گفت: خبری 
از مصرف کننده نیســت اما قیمت آهن افزایش 

پیدا می کند.
حمیدرضا رستگار در گفت و گو با خبرگزاری تسنیم، 
درخصوص نوســانات اخیر قیمت آهن و فولاد در بازار، 
اظهار داشت: به دلیل قطعی برق و کاهش تولید نباید ما 
شاهد افزایش قیمت آهن در بازار باشیم چرا که کاهش 
تقاضــا نیز در این بازار به وجود آمده اســت اما القائات 
منفی مبنی بر افزایش قیمت آهن عاملی شده تا بازار با 

افزایش قیمت روبرو شود.

وی در پاسخ به این پرسش که افزایش قیمت آهن 
در بــازار درحالی اتفاق افتاده اســت که در بورس کالا 
قیمت محصولات فــولادی روند نزولی دارد، گفت: بله 
این موضوع برای ما نیز علامت سوال دارد که چرا باید 
بازار با افزایش قیمت روبرو شود اما به اعتقاد بنده نظام 
تولید و توزیع محصولات فولادی ضابطه مند نیست و از 

مکانیزم یکپارچه ای تبعیت نمی کند. 
رئیــس اتحادیه آهن و فولاد افــزود: با وجود آنکه 
محصولات فولادی باید در بورس کالا عرضه شــوند اما 
برخی از خریداران با خرید محصولات به جای آنکه آنها 
را در زنجیره تولید خود قرار دهند در بازار توزیع می کنند 
آن هم با قیمت های بســیار غیرمنطقی، همین موضوع 

عاملی شد تا ما نتوانیم نظارت کافی بر بازار داشته باشیم.
رســتگار اضافه کرد: چندین بار اعلام کرده ایم که 
نظام توزیع را در جریان تصمیم گیری ها قرار داده شود تا 
بتوانیم مدیریت لازم را بر بازار انجام دهیم اما وقتی بنده 
مسئول توزیع هستم ولی از آن طرف در تصمیم گیری 
دخالتی ندارم نمی توانم در ساماندهی بازار موفق باشم.

وی ادامه داد: نمی خواهم کســی را متهم کنم اما 
بــه صورت کلی زنجیره تولید و توزیع فولاد ضابطه مند 
نیســت. چندین بار اعلام کرده ایم در جلسات مختلف 
ما نیز حضور داشــته و نقطه نظرات خود را اعلام کنیم 
اما آقایان توجهی به این موضوع نمی کنند و به صورت 

جزیره ای تصمیم گیری ها را انجام می دهند.

رئیــس اتحادیه آهن و فولاد با اعلام اینکه نباید در 
بازاری که مــا کاهش تقاضا داریم و تولید بیش از نیاز 
است شــاهد افزایش قیمت در بازار باشیم، گفت: همه 
مقصر اصلی این موضوع را  فروشــندگان می دانند که 
آنها گرانفروشی می کنند اما باید دلیل اصلی را از جای 

دیگر بررسی کرد. 
رستگار افزود: فروشــنده ، محصول را در نهایت از 
واســطه ها خریداری کرده و با محاسبه سود در اختیار 
خریــداران قرار می دهد، اما القائات منفی در بازار باعث 
می شود تا همه در تکاپو برای خرید باشند از آن طرف 
خبری از مصرف کننده نیســت و فقــط قیمت آهن و 

محصولات فولادی افزایش پیدا می کند.

رئیس اتحادیه آهن و فولاد:

تقاضاییوجودندارداماآهنگرانمیشود!

سقوط ۱۳۰ میلیارد دلاری ارزهای مجازی 
در یک روز

کاهش پنج درصــدی و ۹.۳ درصدی ارزش بیت کوین و 
اتریوم در یک روز، ۱۳0 میلیارد دلار از ارزش کل بازار ارزهای 

مجازی را کم کرده است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم به نقل از راشاتودی، بیت کوین، ارز 
مجازی شــماره یک دنیا در روز دوشنبه پنج درصد از ارزش خود را 
از دســت داد و تا حدود 33 هزار دلار ســقوط کرد. اتریوم، دومین 
 ارز مجــازی محبوب دنیا هم بــا 9.3 درصد کاهش طی یک روز، به

 دو هزار و 20 دلار رسید.
ارزش این دو ارز مجازی در روز دوشنبه به پایین ترین رقم از ماه 
ژوئیه )تیر( رسید و هر کدام بیش از 50 درصد از ارزش خود را نسبت به 

اوج قیمت خود از دست دادند.
ایــن کاهش قیمت حدود 130 میلیــارد دلار از ارزش کل بازار 
ارزهای مجازی را کم کرد و به بازار ســهام هم راه یافت. بازار ســهام 

بدترین عملکرد خود را از مارس 2020 نشان داد.
افزایش تنش های ژئوپلیتیکی مربوط به درگیری بین روســیه و 
اوکراین و همچنین سخت تر شدن سیاست های مالی توسط فدرال رزرو 
آمریکا، باعث شده سرمایه های مخاطره آمیزتر مثل سهام بخش فناوری 

و ارزهای دیجیتال کاهش قابل توجهی داشته باشند.
به علاوه، ســرمایه گذاران در حال بررســی تاثیر اقدامات نظارتی 
بیش تر درمورد بازار ارزهای مجازی در سراسر دنیا هستند. بانک مرکزی 
روسیه هفته گذشته ممنوعیت استفاده و استخراج ارزهای دیجیتال 
را اعلام کرد. مقامات چین در سال گذشته استخراج ارزهای مجازی 

در »سیچوان ولی« را ممنوع کرده و بازار را با مشکل مواجه کردند.
تحلیلگران عقیده دارند با توجه به عکس العمل شدیدتر بیت کوین 
و ارزهای مجازی به شرایط حاضر به خاطر ماهیت آن ها، احتمالاً شاهد 

قیمت 30 هزار تا 32 هزار دلاری برای بیت کوین خواهیم بود.

با رشد 7 دلاری در یک روز رخ داد

رکورد جدید افزایش قیمت گندم 
در بازارهای جهانی

قیمت گندم که طی یک سال اخیر در بازارهای جهانی افزایش 
شدیدی داشته است دیروز نیز رکورد جدیدی را به ثبت رساند.

به گزارش خبرگزاری فارس، قیمت گندم دیروز در بازارهای جهانی 
 شــش دلار و 75 ســنت در هر بوشــل افزایش یافــت و به قیمت

 807 دلار و 25 ســنت فــروش رفت تا رکورد جدیــدی از قیمت 
را در یکســال گذشته به ثبت برســاند. قیمت این محصول اساسی 
 روند افزایشــی خود را از 648 دلار در هر بوشــل آغاز کرد و دیروز

 با 159 دلار افزایش به 807 دلار در هر بوشل رسیده است.
گندم موثرترین محصول در امنیت غذایی کشــورها اســت که 
از ســال های گذشــته روند افزایشی قیمت داشــته و پس از شیوع 
ویروس کرونا رشد قیمت در دور تند را آغاز کرد. قیمت این محصول 
در پنج ســال گذشته 420 دلار بوده و طی این مدت تقریبا دو برابر 

شده است.
پس از شــیوع کرونا، کشورهای صادرکننده گندم، صادرات خود 
را محدود یا متوقف کردند زیرا درباره تامین امنیت غذایی مردم شان 
بیشتر احساس خطر کردند. از سوی دیگر پروتکل های صادرات و قوانین 
سختگیرانه کشورها پس از شــیوع ویروس کرونا، عرضه محصولات 
کشاورزی و غذایی را در بازارهای جهانی مختل کرد و همه اینها باعث 

شد که رشد قیمت ها سریعتر شود.
ایران امســال هشت میلیون تن کسری داشــت تا نیاز کشور را 
تامین کند. حدود پنج میلیون تن وارد شده و قرار است سه میلیون 
تن دیگر هم وارد شــود. پس از شیوع ویروس کرونا در جهان قیمت 
انواع محصولات غذایی و کشاورزی در جهان در دور تند رشد قیمتی 

قرار گرفته و هر روز افزایش قیمت های جدیدی را شاهد هستیم. 

معاون مناطق محروم نهاد ریاست جمهوری:

بیش از ۵۰ درصد واحدهای اقتصادی راکد 
مشکل مالی ندارند

معاون توســعه روســتایی و مناطق محروم نهاد ریاست 
جمهوری با اشاره به اینکه بیش از 50 درصد واحدهای اقتصادی 
راکد مشکلات ساختاری، حقوقی و مدیریتی دارند، گفت: احیا 
و راه انــدازی واحدهای تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل از جمله 

برنامه های دولت در نهضت احیا است.
به گزارش روابط عمومی اســتانداری خراســان رضوی، ســید 
امیرحســین مدنی در حاشــیه بازدید از یک واحد تعطیل شده رب 
گوجه فرنگی در مشهد اظهار کرد: احیا و راه اندازی واحدهای تولیدی 
تعطیل و نیمه تعطیل از جمله برنامه های دولت در نهضت احیا است 

که با اولویت واحدهای مرتبط با اقتصاد روستا به اجرا درمی آید.
وی افزود: بر اســاس آمار اکنــون در حوزه واحدهای بخش های 
مختلف معدنی، کشــاورزی و صنعتی بیش از 30 هزار واحد تعطیل 
شده و راکد داریم که برخی از آنها ممکن است قابل احیا نباشند، اما 
دست کم 20 تا 25 درصد قابل احیا هستند که در قالب نهضت احیا 

برای بازگرداندن آنها به چرخه تولید تلاش می کنیم.
مدنی خاطرنشــان کرد: مسئله مهمی که اکنون کشور درگیر آن 
اســت تعطیلی بخشــی از واحدهای صنعتی است که قابلیت احیا و 
بازگشت به چرخه تولید را دارند. بعضی از این واحدها به علت مسائلی 
که در سال های گذشته هم در بخش های مدیریت، تحریم و تامین مالی 
وجود داشــته دچار چالش هایی شده اند که برخی با تامین مالی قابل 
حل است. بعضی مشکل تامین مالی نداشته و گرفتار پاره ای مشکلات 
حقوقی هستند که با یک تدبیر و تصمیم گیری به موقع می توان آنها 
را به چرخه فعالیت بازگرداند و البته حل مشکل بعضی از این واحدها 

نیز نیازمند اتخاذ تصمیمات فراقوه ای است.
وی افزود: برآورد ما این است که بیش از 50 درصد از این واحدها، 
مشــکلات مالی ندارند و تعطیلی آنها به دلیل بروز مشکلات حقوقی، 
ســاختاری، مدیریتی و تکنولوژی است که رفع آن احتیاج به اقدام و 
رسیدگی نهضتی دارد. از طریق ستادهای تسهیل و رفع موانع تولید 
که در اســتان ها تشکیل می شود، تدابیری در این خصوص اندیشیده 
است و بنای دولت بر این است که در مسیر احیای واحدهای اقتصادی 

تعطیل شده در سال های اخیر حرکت کند.

 سقوط آزاد سهام
 در بورس وال استریت آمریکا

جدی تر شدن اختلافات بین روسیه و غرب در مورد اوکراین 
باعث شــده تا بورس های آمریکا و اروپا افت قابل توجهی را 

تجربه کنند.
به گزارش فارس به نقل از رویترز، در معاملات شــب سه شــنبه 
موضــوع حمله احتمالی روســیه به اوکراین و نگرانی ها نســبت به 
اقدامات بانک مرکزی آمریکا در اعمال سیاســت های پولی انقباضی 
باعث شد تا شــاهد افت نسبتا سنگین شاخص های سهام در بورس 

وال استریت باشیم.
شــرایط به گونه ای بوده که شــاخص نزدک در حال رسیدن به 
محدوده ای اســت که در صورت لمس آن سیگنال بازار فروش شکل 
خواهد گرفت. شاخص S&P500 هم اگرچه کمی از سطوح پایین فاصله 
گرفته اما هنوز نسبت به ابتدای این ماه 9.9 درصد پایین تر است. در 
صورتی که این رقم به 10 درصد یا بیشتر برسد این بدان معناست که 
بازار در حال اصلاح کردن است. به گزارش اسپوتنیک یکی از عواملی 
که به خصوص بورس های آمریکایی را                               منفی کرده، چشــم انداز اقدام 
بانک مرکزی آمریکا برای اجرای هرچه ســریع تر سیاست های پولی 

انقباضی و بالا بردن نرخ بهره در این کشور است.
در معاملات روز دوشــنبه هم بورس های اروپایی به طور متوسط 
3 درصد منفی شــدند به گونه ای که بورس آلمان 3 درصد ریخت و 
بورس فرانســه هم کمی بیش از 3 درصد از ارزش خود را                               از دســت 
داد. هــر دو این بورس ها روز را                               با صف های فروش آغاز کردند. بورس 
سوئیس نیز در معاملات مذکور 2.94 درصد منفی شد و بورس لندن 

2.27 درصد پایین آمد.

معامله گران بازار سهام در حالی این روزها 
نظاره گــر نماگرهای قرمزپوش هســتند که 
همچنان به اقدامات حمایتــی دولت از بازار 
برای جلوگیری از افتادن در ورطه سقوط بیشتر 

امید دارند.
شــاخص کل بورس تهــران در پایان معاملات 
 سه شــنبه 5 بهمــن 1400 بــا ریزش ســنگین

  26 هــزار و 660 واحــدی بــه رقم یــک میلیون 
و 208 هزار واحد رســید. شاخص کل هم وزن اما با 
ریزش 2.13 درصدی، در عدد 317 هزار و 66 واحد 

کار خود را پایان داد.
 البته ارزش معاملات خرد ســهام نیز با رشــد 
 55 درصــدی مواجــه شــد و بــه عــدد 3 هزار
 و 502 میلیارد تومان رســید کــه 63 درصد کل 
معاملات بازار ثانویه را تشــکیل داد. در روزهایی که 
بازار سهام قرمز است، افزایش معاملات خرد می تواند 
سهامداران را به روزهای آینده بورس امیدوار نگه دارد.

میراث شوم دولت تدبیر
اما آنچه امروز بر سر بورس می گذرد نتیجه سلسله 
اتفاقاتی است که از سال 98 شروع و در سال 99 بر 
سر مردم خراب شد و تا امروز هم ادامه داشته است. 
رشد ابرحباب بورس و صعود شاخص بازار سهام  تا 
دو میلیون و 100هزار واحدی و سپس ترکیدن آن 
در مردادماه 99 در حالی اتفاق افتاد که مســئولان 

دولت قبل مدام مردم را برای ورود به بازار ســرمایه 
تشویق می کردند و حتی حسن روحانی در مردادماه 
صراحتا اعلام کرد مردم ســرمایه خود را به بورس 
بسپارند و مردم به اعتماد حرف او پس از ریزش هم 
از بازار خارج نشدند. در ادامه، اظهارات غلط انداز افراد 
غیرمتخصص همچون محمود واعظی، رئیس دفتر 
روحانی، درباره تعیین کف تکنیکالی برای بازگشت 
بــازار هم به بی اعتمادی دامن زد و روند خروج پول 

از بازار تشدید شد.
از مردادماه 99 تا اردیبهشــت امســال به مدت 
بیش از 9 ماه روند بلندمدت بازار کاملا نزولی شد و 
تنها در چهار ماه پایانی دولت تدبیر و امید یک روند 
صعودی موقت به بازار داده شــد، ولی از شهریور در 
اثر اتفاقات مختلف، بازار دوباره به فاز نزولی بلندمدت 

خود بازگشت.
اکنــون دولــت ســیزدهم وارث میراث شــوم 
بی اعتمادی سهامداران است که طی بیش از یکسال 
شکل گرفته و به این راحتی ها قابل ترمیم نیست، به 
همین دلیل با کوچک ترین تنشی پول از بازار خارج 
می شود. با این حال دولت در حال برنامه هایی برای 

حمایت از بازار تدارک دیده است.
بارقه های امید

مصوبات 10 بندی ســتاد اقتصادی دولت برای 
حمایت از بورس یکی از این موارد است که می تواند 

جان تازه ای به بازار ببخشــد. همچنین سخنگوی 
دولت روز گذشته در مورد بازار سرمایه گفت: »مسیر 
حمایت دولت از بورس به طور مستمر ادامه دارد«. 
علــی بهادری جهرمی اظهار کــرد »کار گروهی به 
ریاست معاون اول، معاون اقتصادی رییس جمهور، 
وزیر اقتصاد، سازمان بورس و دیگر اعضای  اقتصادی 
دولت تشکیل شده است و نظر صاحب نظران دریافت 

شد و پیشنهاداتی در حال تدوین است«.
ابهام در تصمیم گیری ها

البته با وجود تلاش های قابل تقدیر، وجود ابهام 
درباره برخی اقدامات دولت موجب شــده که مسیر 
حمایت از بورس محل ســوال باشد. مثلا عدم ثبات 
دربرخــی تصمیم گیری ها که مصــداق آن در مورد 
افزایش قیمت کارخانه ای خودروهای داخلی پیش 

آمد. 
علاوه بر این عملکرد بازارگردان ها نیز محل سوال 
اســت به گونه ای که عملکرد ضعیــف آنها از عوامل 
ریزش بازار قلمداد می شود. معلوم نیست بازارگردان ها 
بالاخره کی و چگونه قرار اســت از ســهم های خود 

حمایت کنند.
ناگفته نماند که برخی تصمیم هایی که اثر منفی 
بر بازار می گذارد به مجلس هم مربوط می شــود. از 
جمله اینکه اعضای کمیسیون تلفیق مجلس چند روز 
قبل در جریان بررسی لایحه بودجه 1401 تصمیم  

گرفتند موادی همچون قیر، متانول، اوره و پلی اتیلن 
را با ذکر نام در تبصره 6 لایحه بودجه اضافه کنند تا 
این مواد نیز در کنار فهرست دولت، مشمول مالیات 
بر درآمد صادراتی شوند. هر چند افزایش درآمدهای 
مالیاتی دولت اقدام مثبتی به نظر می رســد، اما اولا 
به تغییرات نرخ خــوراک این صنایع هم باید توجه 
نمود و ثانیا شــرایط نزولی و حساس بازار سرمایه را 

هم در نظر گرفت. 
یــک تصمیم دیگر کمیســیون تلفیق، موافقت 
 بــا واردات 50 هــزار دســتگاه خودروی ســواری 
و 10 هزار دستگاه ماشین آلات سنگین به کشور است! 
این تصمیم در شــرایطی که در داخل امکان تولید 
ماشین آلات سنگین وجود دارد، ضربه سختی به تولید 
ملی است و با ادعای حمایت از تولید همخوانی ندارد. 
از ســوی دیگــر، وقتی شــورای نگهبان پیش 
از ایــن بــا مصوبه مجلــس در ماجــرای »واردات 
خــودرو بــدون انتقــال ارز« مخالفت کــرده، چرا 
 کمیســیون تلفیق دوباره دست روی واردات خودرو 

گذاشته است؟
در پایان باید یادآور شــد که مردم انتظار دارند 
به وعده های حمایت از بورس عمل شود و آنچه در 
ســخن بیان می شود صورت واقعی پیدا کند. نتیجه 
وضع کنونی جز هدایت پول به سمت بانک و پارک 

شدن سرمایه ها در حساب های بانکی نیست.

یک پژوهشگر:

آهنگرشدقیمتمسکندرحالکُندشدناست

یک کارشناس اقتصادی عنوان کرد

بهانه جویی سازمان بورس
 برای عدم پرداخت سود سجامی

یک اقتصاددان با اشــاره به بهانه جویی سازمان بورس درباره 
پرداخت ســود شرکت ها از طریق ســجام، گفت: مدیران برخی 
شــرکت ها دریافته اند که می توانند از وجوهی که در حســاب ها 
رسوب کرده است برای منافع شرکت یا حتی منافع شخصی شان 

استفاده کنند.
علی سعدوندی، در گفت و گو با خبرنگار مهر درخصوص لزوم پرداخت 
سود شرکت ها از طریق سجام گفت: متأسفانه از سال های گذشته تا به امروز 
برخی از شرکت ها سود تقسیمی را از طریق سجام پرداخت نمی کنند که 
این امر مصداق خوردن مال مردم است زیرا وقتی سود غیرسجامی پرداخت 
می شود، دسته ای از سهامداران خرد که کم اطلاع هستند یا سهامشان به 
 اندازه ای نیست که برای دریافت سود به بانک مراجعه کنند، متضرر می شوند. 
وی ادامه داد: متأسفانه موارد زیادی قانون شکنی در رابطه با پرداخت سود 
به روش غیر ســجامی وجود دارد مثلًا برخی از شــرکت ها پس از گذشت 
مدتی، دیگر سود سهامدار را که در حساب مانده است پرداخت نمی کنند.
این اقتصاددان خاطرنشــان کرد: راهکار حل این مشکلات استفاده از 
سامانه سجام برای پرداخت سود است که تاکنون به صورت کامل اجرایی 
نشــده است و سازمان بورس هم متأســفانه گوش شنوایی برای تغییر در 
این رویه اشتباه ندارد و تغییرات جدی در سیاست گذاری های خود درباره 

سجام انجام نداده است.
ســعدوندی درباره انگیزه شــرکت ها برای پرداخت غیر سجامی سود 
اظهار داشت: شــرکت ها می دانند که اگر سود را از طریق سجام پرداخت 
نکنند، امکان اینکه ســودهای سهامداران خرد در نهایت پرداخت نشود و 
در حســاب شرکت رسوب کند زیاد اســت. وی اضافه کرد: مدیران برخی 
از شــرکت های بورسی به تجربه دریافته اند که می توانند از وجوهی که در 
حساب ها رسوب کرده است برای منافع شرکت یا حتی خدای نکرده برای 
منافع شخصی اســتفاده کنند. برای همین هم شرکت ها، جلوی سجامی 
شــدن پرداخت ســود مقاومت می کنند. وی با انتقاد از عملکرد سازمان 
بورس خاطرنشان کرد: سازمان بورس باید پرداخت سجامی سود تقسیمی 
را پیگیری کند. موضوعی که راحت هم قابل اجرا هست اما سازمان بورس 
سعی می کند بهانه بیاورد. اگر مدیران سازمان بورس توانایی کار و مدیریت 

ندارند می توانند کناره گیری کنند.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: در یک سال گذشته هر ادعایی که 
سازمان بورس در جهت اصلاح سازوکارهای بازار سرمایه داشته در نهایت 
خود سازمان بورس این اصلاحات را لغو کرده است. آخرین نمونه هم همین 
سجام هست که اعلام کردند تا آخر سال همه  شرکت ها موظفند که سجامی 
بشــوند اما بعد زدند زیر آن و به راحتی گفتند که احتیاج به قانون دارد و 

در قانون بازار سرمایه پیش بینی شده است.
ســعدوندی در پایان با تأکید بر اینکه ســجامی شدن پرداخت سود 
تقســیمی شرکت ها حتی اگر نیاز به قانون هم داشته باشد باید به سرعت 
یک ماده واحده در مجلس به صورت سه فوریتی به تصویب برسد، افزود: در 
حال حاضر به نظر می رسد قرار بر این هست که سجام به صورت کامل اجرا 
نشود. برداشت بنده این است که برخی منتظر هستند تا پرداخت سجامی 

سود مشمول مرور زمان شود تا آن اقدام را انجام دهند.

 بازار قرمزپوش بورس 
در انتظار اقدامات حمایتی 

سازمان بسیج حقوقدانان درخواست کرد

برخورد با ترک فعل 8 ساله 
در اجرای قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز

سازمان بسیج حقوقدانان کشور با انتقاد از اجرایی نشدن 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در 8 سال گذشته، درخواست 

کردند با ترک فعل مسئولان مربوطه برخورد شود.
به گزارش روابط عمومي ســازمان بسیج حقوقدانان، این سازمان 
طی اطلاعیه ای اعلام کرد: جهت مبارزه هوشــمندانه با قاچاق کالا و 
ارز در ســال 1392 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز تصویب گردیده 
اســت و علی رغم زحمات برخی مسئولین و متولیان با کارشکنی ها و 
ترک فعل های متعدد برخی مدیران دســتگاه های مسئول این قانون 

بعد از 8 سال همچنان بر زمین مانده است.
لذا با عنایت به تضییع حقوق عامه در مباحث اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و سلامت ما حقوقدانان درخواست برخورد با ترک فعل های 

انجام شده در اجرای قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز را داریم.
در بخش دیگری از این اطلاعیه آمده است: قوانین دیگری همانند 
مناطق آزاد و کولبری و ته لنجی و ... نیز متاسفانه اصلاح نمی شوند و در 
حال گسترش مناطق مربوطه به نام ضعفا و به کام مفسدین قاچاقچی 
و فراریان مالیاتی هستیم که همچنان به عبور قاچاق کمک می کند و 

طرح های اصلاحی به شیوه عجیبی مسکوت مانده اند!
لذا از رؤسای محترم سه قوه و زیرمجموعه مرتبط با مبارزه با قاچاق 
این ســه قوه درخواست می شود همزمان با اصلاح سریع نقاط ضعف 
و قوانین فســادزا و تقویت قوانین شفافیت ساز تجارت و اجرای کامل 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پیش از پایان سال، اقدام به معرفی، 
برخــورد و برگزاری دادگاه های علنی برای متخلفین از اجرای قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز نمایند تا درس عبرتی برای ســایر مجریان 
متخلف از قانون شــوند و با اجرای کامل قانون که ســبب شفافیت و 
رشــد تولید و اشتغال و کاهش آسیب های اجتماعی خواهد شد کام 

ملت شریف ایران شیرین شود.

کیهان بررسی می کند
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